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Geachte leden van de raad, 
 
Met deze memo willen wij u informeren over de voortgang van de RES Achterhoek 1.0. U vindt dit in de bijgevoegde 
voortgangsrapportage. Het Nationaal programma RES heeft deze rapportage ook ontvangen, om het landelijk beeld 
van de voortgang te kunnen bepalen. 
 
De voortgangsrapportage bevat geen nieuw beleid of afspraken. Hiervoor is de RES Achterhoek 2.0. In de RES 2.0 
worden de afspraken nader geconcretiseerd. We verwachten dat de RES 2.0 rond de jaarwisseling gereed zal zijn 
voor besluitvorming in het college. En dat wij u hiervoor een voorstel kunnen aanbieden in het eerste kwartaal van 
2024. 
 
Wij hebben voor u op de volgende pagina’s een beknopte weergave van de voortgangsrapportage toegevoegd. Een 
samenvatting vindt u op de pagina’s 6 tot en met 10 van het rapport. 
 
Onze weergave van de voortgangrapportage RES Achterhoek 1.0 
 
Wat waren de afspraken uit de RES 1.0 Achterhoek? 
In de RES 1.0 Achterhoek is afgesproken om 1,35 TWh duurzame energie op te wekken met wind en zon, verdeeld 
over zon op dak (0,35 TWh), wind (0,546 TWh) en zon op land (0,210 TWh). Ook was er een niet-gealloceerd deel 
van 0,244 TWh, waarvan nog niet was bepaald op welke manier het zou worden opgewekt. Vanwege 
systeemefficiëntie (benutting van de bestaande elektriciteitsinfrastructuur zoals de onderstations) en maatschappelijke 
kosten en baten zou dit moeten worden ingevuld met wind. Als je andere criteria neemt zoals acceptatie door de 
omgeving, kom je wellicht op een andere bron uit. Hierover is in de RES 1.0 geen besluit genomen. 
 
Waar staan we nu? 
De Achterhoekse realisatie, inclusief de harde pijplijn, bedroeg op de peildatum (1 januari 2023) 0,677 TWh. We zijn 
van ongeveer één derde in 2021 (RES 1.0, peildatum 2021) naar de helft van de doelrealisatie gegaan. Dat is een 
forse vooruitgang. Indien de groei in hetzelfde tempo door zou kunnen gaan, dan komt het 2030 doel van 1,35 TWh 
binnen bereik. Het huidige tempo is alleen niet vanzelfsprekend, de pijplijn met projecten droogt op. Dit is in lijn met 
het landelijke beeld. 
 
In totaal is in de Achterhoek nu 0.677 TWh opgewekt, of zit in de harde pijplijn. Hiervan levert de Oude IJsselstreek 
29.8 %. Deze hoge score komt vooral door de 13 windmolens in onze gemeente, die goed zijn voor 17.8% van de 
Achterhoekse realisatie. De bijdrage van onze gemeente aan de totale huidige opwek (incl. harde pijplijn) van zon op 
dak is 4.1% en voor zon op veld is dat 7.8%. 
 
Welke recente externe ontwikkelingen hebben invloed op het RES-proces? 
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Sinds de vaststelling van de RES 1.0 zijn er enkele ontwikkelingen die invloed hebben op het speelveld van de RES: 
de klimaatverandering gaat sneller dan voorspeld; de oorlog in Oekraïne en politieke spanningen tussen de Verenigde 
Staten en China zorgen voor wijzigingen in de beschikbaarheid van brandstoffen en grondstoffen; de capaciteit van 
het elektriciteitsnet nadert zijn grenzen. De urgentie om het RES-proces zo snel mogelijk te doorlopen wordt hierdoor 
groter. 
 
Hoe gaat het met het ontwikkelen van windenergie? 
Voor het realiseren van windmolenparken zijn in de RES 1.0 zoekgebieden aangewezen. Alle gemeenten zijn in 
meerdere of mindere mate bezig deze voorkeursgebieden voor wind verder uit te werken. Tussen de gemeenten zijn 
wel grote verschillen in fase. Wij, Oude IJsselstreek hebben ons windbod van RES 1.0 inmiddels gerealiseerd, terwijl 
in Winterswijk nog een moratorium geldt op wind. Winterswijk is van plan dit jaar het moratorium te evalueren.  
 
Sinds 2021 is de gerealiseerde hoeveelheid wind op land toegenomen van 0,077 TWh naar 0,136 TWh. Dat is een 
positieve ontwikkeling, maar tegelijkertijd we zien ook dat de hoeveelheid gerealiseerde wind inclusief harde pijplijn 
nauwelijks is toegenomen ten opzichte van 2021. De harde pijplijn droogt dus op. Er komen anders gezegd dus 
nauwelijks nieuwe windplannen bij die meetellen in de harde pijplijn. Dat baart zorgen. Wel zijn er gemeenten bezig 
met initiatieven voor windenergie in de zachte pijplijn. Het wachten is in sommige gevallen op nieuwe rijksnormen voor 
windturbines. Deze vertraging betekent wel dat de meeste gemeenten de vergunningverlening vóór 1 januari 2025 
waarschijnlijk niet rondkrijgen. Vergunningverlening vóór 1 januari 2025 wordt door NP RES vooralsnog noodzakelijk 
geacht om de projecten op tijd gerealiseerd te krijgen. 
 
Voor het windbeleid is ook de verankering in het omgevingsbeleid van belang. Voor het borgen van de 
voorkeurslocaties uit de RES 1.0 is een plan-MER noodzakelijk. De provincie laat daarom een Plan-MER voor 
windbeleid en RES Provincie Gelderland uitvoeren voor alle mogelijke zoekgebieden. Dat is enerzijds bedoeld om het 
provinciale windbeleid te actualiseren; anderzijds om alle locaties die relevant kunnen zijn voor de RES-regio’s te be-
MER-ren; er is dan uiteraard geen aparte plan-MER meer nodig voor de RES Achterhoek. Tegelijkertijd kan en wil de 
provincie het provinciale windbeleid daarmee synchroniseren met de afspraken die de RES-regio’s gemaakt hebben 
of nog maken. Dat voorkomt dubbele procedures en daarmee tijdverlies. De Commissie voor de m.e.r. suggereert dat 
nog wel een aparte MER voor de RES Achterhoek zou moeten worden gemaakt. Hierover voeren we overleg met de 
Commissie voor de m.e.r. 
 
Hoe gaat het met de ontwikkeling van zonne-energie? 
Bij zonne-energie zien we twee tegenstrijdige ontwikkelingen. Bij zon op veld (in RES 1.0: zon op land) zien we een 
toename van gerealiseerde projecten en een toename van harde pijplijnprojecten. Bij zon op gebouw (in RES 1.0: zon 
op dak) zien we ook een toename van het aantal gerealiseerde projecten, maar een flinke afname van het aantal 
harde pijplijnprojecten. Net als bij wind droogt de pijplijn hier dus op.  
 
Welke rol speelt warmte? 
Voor warmte was in de RES 1.0 geconstateerd dat dit zou kunnen worden opgepakt in de gemeentelijke 
transitievisies warmte. Onder meer vanwege de groei in de elektrificatie van de warmtevraag en de daarmee gepaard 
gaande extra belasting van het elektriciteitsnet is het zinvol warmte toch een plek te geven in de RES 2.0, zodat daar 
meer regionale regie op kan worden gegeven in samenhang met de elektriciteitsproductie. 
 
Het is van belang om snel strategische keuzes te maken over de warmtevoorziening. Dus daar waar een warmtenet 
mogelijk is hierop inzetten. Als dat niet gebeurt bestaat de kans dat alles all-electric wordt, waardoor de netcongestie 
verder toeneemt. 
 
Energiebesparing is ook bij de warmtevoorziening natuurlijk cruciaal. 
 
Is het netwerk in staat alle elektriciteit te transporteren? 



    

3 
 

Het elektriciteitsnetwerk loopt ook in de Achterhoek vol. Dat geldt zowel voor het hoogspanningsnetwerk van TenneT 
als voor het middenspanningsnetwerk van Liander. Op dit moment hanteert Liander voor 
grootverbruikersaansluitingen een wachtlijst. Nieuwe (grote) bedrijven worden op dit moment dus niet meer 
aangesloten. TenneT voert momenteel een congestiemanagementsonderzoek uit. Na het verschijnen van dat 
onderzoek is meer te zeggen over de termijn, waarop de wachtlijst bij Liander kan worden weggewerkt. 
 
Het is daarom van groot belang om het netwerk zo optimaal mogelijk te gebruiken. Om nieuwe wind- en zonneparken 
aan te sluiten op het netwerk moet daarom gestreefd worden naar een zo minimaal mogelijke extra belasting van het 
netwerk. Bij een gelijk vermogen doet zon een drie à vier keer zo groot beroep op de beschikbare netinfrastructuur als 
wind. Een juiste wind-zonverhouding is hierbij dus van belang. De RES Achterhoek heeft een applicatie laten 
ontwikkelen, die snel en interactief de gevolgen voor de belasting van het elektriciteitsnet van een keuze voor een 
bepaald type duurzame energie inzichtelijk maakt.. 
 
 
  
 
Bijlage: Voortgangsrapportage 2023 RES Achterhoek 


